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Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang til 
tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje béhandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod 
dette forslag, betragter jeg det som vedta- 
get. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om Danmarlcs erhvervsfond. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 
160) findes i tidenden sp. 6157, udvalgets 
betænkning i tillæg B. sp. 521). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sat- 
tes til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang til 
tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod 
dette forslag, betragter jeg det som vedta- 
get. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af log-slag til lov om opta- 
gelse af statslån i udlandet. 

(Lovforslaget (nr. 182) findes i tillæg A. 
sp. 3037, fremsættelsen i tidenden sp. 6909). 

Lovforslaget sattes til behandling. 

Gerda Møller (KF): 
Staten har allerede i den forløbne del af 

indeværende år sikret sig lån af ét tilsva- 
rende beløb i udlandet. Det har i sig selv 
været foruroligende, hvad vi i de senere år 
har været nødt til at låne for at klare under- 
skuddet på betalingsbalancen. Nu viser det 
sig altså, at vi i 1974 antagelig kommer til 
at låne mere end det dobbelte af det beløb, 
som vi. har en trist tradition for årligt at 
låne i udlandet. Som det fremgår af be- 
mærkningerne til lovforslaget, er den sam- 
lede offentlige gæld til udlandet nu så stor, 
at vore tilbagebetalings- og renteforpligtel- 
ser vil belaste den fremtidige danske øko- 
nomi i et meget væsentligt omfang. Jeg vil 
gerne nævne som et eksempel, at det frem- 
går af tallene, at vi i 1978 dagligt 홢 hver 
eneste dag, søn- og helligdage medregnet 홢 
skal skaffe 5.254.000 kr. alene til renter og 
afdrag. 

Det, der sker igennem disse års forfejlede 
økonomiske politik, hvor det offentliges for- 
brug vedblivende er større, end den danske 
produktion tillader, er, at vi skubber byr- 
derne over på fremtiden. Jeg håber, der 
snart i folketinget må kunne skabes flertal 
for en politik, der bryder med denne linje. 

Men da det indtil da vil være påkrævet at 
have valuta, om end lånt, til rådighed til at 
dække underskuddet på betalingsbalancen i 
den resterende del af 1974, må det anses for 
nødvendigt at give finansministeren den 
ønskede bemyndigelse, og det konservative 
folkeparti kan derfor anbefale lovforslaget. 

Svend Andersen (FP): 
Fremskridtspartiet indser nødvendighe- 

den af, at vi nu igen skal ud at låne et milli- 
ardbeløb. 

Dog er der et problem i den procedure, 
hvorefter man optager lånene, som vi er 
utilfredse med. Som det er i øjeblikket, er 
det alene finansministeren, der skal tage 
stilling til, hvilket af de foreliggende lånetil- 
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[Svend Andersen.] 
bud der skal accepteres. Vi mener, det bør 
være finansudvalget, der skal tage stilling 
til, hvilket lånetilbud der skal accepteres. 
Det vil vi gerne begære udvalgsbehandling 
om, og vi foreslår, at behandlingen foregår i 
finansudvalget. 

Poul Dam (SF): 
. Det er klart, at der er ikke andet at gøre 

end at sige ja til dette forslag. Det ligner en 
række, vi har haft i de senere år, og sådan 
som landets økonomiske politik føres, så er 
vi nødt til at optage disse lån. Enhver kan 
se, at. det ikke kan blive ved at gå, og det 
ville jo være interessant at høre, om regerin- 
gen har nogle planer om at løse de proble- 
mer, som vi her står over for, og som marke- 
res regelmæssigt. 

Jeg vil i og for sig også gerne høre, om 
finansministeren tror, at den bemyndigelse, 
han nu får, kan strække til til den 12. sep- 
tember, sådan at folketinget ikke skal ind i 
juli for at bevilge 2 mia kr. ekstra. 

Finansministeren (Anders Andersen): 
Jeg takker for den velvillige modtagelse 

a.f lovforslaget. Jeg beklager sådan set også, 
at det er nødvendigt igen at bede om mulig- 
hed for at optage yderligere statslån, men 
enhver ved jo, hvordan situationen har ud- 
viklet sig, og at vi står i den situation, at vi 
skal finansiere en væsentlig del af vores be- 
talingsbalanceunderskud gennem offentlig 
lånoptagelse. 

Må jeg sige til hr. Svend Andersen 
at jeg tror, det er en meget dårlig idé, 
man fra fremskridtspartiet har fået, 
hvis man regner med, at det er noget, man 
kan sidde og vurdere i finansudvalget, om 
man skal bruge den ene lånemulighed eller 
den anden. Det vil nok vise sig, når man nu 
kommer til at vurdere disse problemer 홢 
jeg forstod, forslaget skulle i udvalg, hvad 
jeg i og for sig beklager, for jeg havde gerne 
set dette lovforslag gennemført hurtigt 홢 at 
man vil opdage, at det er ikke noget, man i 
finansudvalget kan sidde og vurdere. Disse 
overvejelser med hensyn til lånoptagning 
foregår jo i samråd med Nationalbanken, 
visse pengeinstitutter, økonomiministeriet 
og finansministeriet, hvor man nøje afvejer 

de lånetilbud, hvis der er flere lånetilbud, 
som der kan være tale om at tage. Ofte er 
det beslutninger, der skal træffes hurtigt, og 
ofte er det beslutninger, der ikke kan, fore- 
lægges i et finansudvalg til endelig afgørelse. 

Hr. Poul Dam spurgte, om jeg nu regnede 
med, at de 2 mia kr. kunne slå til indtil sep- 
tember. Ja, det regner jeg med de kan. Jeg 
håber ikke, det går så stærkt. 

Når man efterlyser planer for at dæmme 
op for udviklingen, så vil jeg dog gerne 
minde om, det er ikke så længe siden, vi har 
haft en temmelig hidsig debat om netop 
planer, der tog sigte på at dæmme op for 
den udvikling, vi var inde i. Da var hr. Poul 
Dam ikke hjemme, da det drejede sig om at 
stemme for en sådan lovgivning. 

Hermed sluttede forhandlingen. - 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til 

finansudvalget. Hvis ingen gør indsigelse 
mod dette forslag, betragter jeg det som ved- 
taget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Der er ikke mere på dagsOrdenen. 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, onsdag den 29. maj, kl. 13 med føl- 
gende dagsorden: 

1) $pørgsmål om fremme af forespørgsel til 
ministeren for offentlige arbejder af Kri- 
stine Heltberg m. fl. 

2) Spørgsmål til ministrene. 

3) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ophævelse af lov om døds- 
straf for visse handlinger begået under 
krig eller fjendtlig besættelse og om 
ændring af militær straffelov [af Taste- 
sen m. fl.]. 

4) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ophævelse af lov om en 
særlig afgift ved overdragelse af fast 
ejendom. 
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[Formanden.] 
5) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov for Fær- 
øerne om folkepension. (Nedsættelse af 
fradragsbeløb i pensions- og ægteskabs- 
tillæg). 

6) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov for Fær- 
øerne om invalidepension m. v. (Ned- 
sættelse af fradragsbeløb i pensions- og 
ægteskabstillæg). 

7) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov for Fær- 
øerne om den offentlige sygeforsikring. 
(Ændring af reglerne om tilflyttere 
m. v.). 

Mødet hævet kl. 13.57. 
I 


